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روزنه

معاونت بانوان وزارت ورزش و جوانان 
در گفت وگو با «شرق»:

وزارت ورزش در پی بهترین شرایط 
برای حضور زنان در ورزشگاه است

مســئولان ورزش کشــور در حالی ســال گذشته تا  �
حدودی شرایط و امکانات حضور بانوان را برای تماشای 
دیدارهای تیم ملی فوتبال در استادیوم آزادی مهیا کردند 
که قرار بود این حرکت مثبت را که مطالبه ای به حق بود، 
دوبــاره تکرار کنند. دیدار نوروزی این تیم برابر هنگ کنگ 
روز هفتم فروردین، فرصتی بود تا درهای استادیوم صد 
هزار نفری آزادی را بار دیگر به روی زنان تماشاگر ایرانی 
باز کند که متأســفانه شیوع گســترده ویروس خطرناک 
کرونا در سراســر نقاط دنیا مانع از آن شد.به گفته مهین 
فرهادی زاد، معاونــت بانــوان وزارت ورزش  و جوانان 
در چند وقت اخیر جلســات مشترکی بین مسئولان این 
وزارتخانه و فدراسیون فوتبال، برای فراهم کردن مقدمات 
ورود زنان به اســتادیوم آزادی صــورت گرفته بود که با 
اتفاقات اخیر وضعیت معلقی به خود گرفت.او با اشاره 
به اولین حضور رســمی زنان تماشــاگر ایرانی که مهر 
گذشته صورت گرفت، به «شرق» می گوید: «خوشبختانه 
در بازی ایران-کامبوج اتفاقات خوبی افتاد. توانســتیم 
فضای امنی برای بانوان فراهم کنیم. واقعا همه بخش ها 
و ارگان هــا با هم تعامل کردند. زیر ســاخت ها، امکانات 
رفاهی و همه موارد لازم فراهم بود. بین ارگان ها، نیروی 
انتظامی و بخش های مختلف هماهنگی زیادی وجود 
داشت. فدراســیون فوتبال هم تعداد درخور توجهی از 
جوانان را با عنوان همیاران فوتبال مشــخص کرده بود 
تا به تماشــاگران خانــم برای نشســتن در جایگاه خود 
کمک کنند. هیچ خشونت و برخورد نامحترمانه ای نبود. 
خوشــحالیم که توانستیم شادی و نشاط را بین این قشر 
از جامعه در فضای پرنشــاط ورزشی برقرار کنیم. فعلا 
برنامه ما این است که خانم ها در بازی های ملی به عنوان 
تماشــاگر به اســتادیوم ها راه پیدا بکنند. بر اســاس این 
پیگیری های لازم را برای بازی هــای نوروز انجام دادیم. 
البته باید به این نکته اشــاره کنم که فدراســیون فوتبال 
متولــی اصلی فراهم کردن حضور بانوان در اســتادیوم 
است؛ اما به هر حال ما جلسات مشترک مان را در بهمن  با 
آنها انجام دادیم تا بتوانیم هرچه بهتر در این مسیر قدم 
برداریم. نقطه نظرات زیادی مطرح شد. قرار بود اقدامات 
فرهنگی خوبی هم برای این دو بازی صورت بگیرد؛ اما 
به دلیل ویروس کرونا همه چیز متوقف شــد».در بازی 
ایران-کامبوج تقریبا حدود نزدیک به پنج هزار تماشاگر 
زن توانســتند اجازه ورود به ورزشگاه آزادی را پیدا کنند. 
البتــه تعداد اندکــی از این جمعیت نفراتــی بودند که 
گزینش شده بودند و به قولی از بدنه ورزش کشور بودند. 
این مدیر ورزشــی زنان در واکنش بــه اینکه برای بازی 
پیش رو پیش بینی چه تعداد تماشاگر زن را کرده بودند، 
توضیح داد: «در همه جای دنیا مرسوم است که بخشی 
از جایگاه را به چهره های شاخص یا پرسنل آن مجموعه 
اختصاص می دهند. برای بازی با کامبوج هم یک سری 
از سلبریتی ها و ورزشکاران مطرح آمده بودند؛ اما در کل 
باید بگویم که بیشتر افراد خودشان بلیت خریده بودند و 
به استادیوم آمدند. استقبال خانم ها آن قدر زیاد بود که ما 
وقتی دیدیم پشت در جمع شده اند، بیشتر از آن ظرفیتی 
که در نظر گرفته بودیم، به جایگاه های آنها اضافه کردیم 
و در نهایت آن نفرات را بــه مجموعه راه دادیم. درباره 
بازی بعدی هم تصمیم با فدراســیون فوتبال بود که آیا 
می خواهند در مقایسه با بازی قبل به تعداد تماشاچیان 
اضافه کنند یا خیر؛ اما آن چیزی که ما از شــرایط دیدیم، 
گفتیم اگر قرار اســت با وجود ویروس کرونا بازی برگزار 
شــود، قطعا باید تعداد کمتری از خانم ها به استادیوم 
بیایند؛ چرا که ســلامت آنها برای ما در اولویت اســت. 
به هرحال با توجه به این وضعیت باید منتظر بمانیم که 
ببینیم در آینده شرایط به چه شکل می شود. آنچه مسلم 
است، این اســت که وزارت ورزش به دنبال فراهم کردن 
بهترین شرایط برای حضور بانوان در مکان های ورزشی 
است. قطعا در آینده نزدیک برای ورود هرچه بیشتر آنها 

تصمیم گیری خواهد شد».

فوتبال

ماشین سازی تبریز از ۳ پنجره
 نقل و انتقالات محروم شد

سرپرســت دبیرکلی فدراســیون فوتبال با ارســال  �
نامه ای به ســازمان لیگ فوتبال از محرومیت باشگاه 
ماشین سازی تبریز از نقل و انتقالات خبر داد.به گزارش 
فدراسیون فوتبال، ابراهیم شکوری، سرپرست دبیرکلی 
فدراســیون فوتبال با ارســال نامه ای به سازمان لیگ 
فوتبال از محرومیت باشــگاه ماشین سازی تبریز از نقل 
و انتقالات خبر داد.در بخشــی از این نامه آمده است، 
با توجه به مکاتبــات متعدد صورت گرفته در رابطه با 
پرونده بازیکن اسبق باشگاه ماشین سازی تبریز فرناندو 
د ژسوس (Fernando de Jesus Ribeirro) به پیوست 
نامــه ۵ فوریه ۲۰۲۰ کمیته تعییــن وضعیت فیفا، در 
همیــن رابطه و پیرو بند ۵ گراندز رأی صادره اتاق حل 
اختــلاف فیفا به تاریخ ۵ دســامبر ۲۰۱۹ و با توجه به 
دریافت اطلاعات حســاب بانکی بازیکــن در تاریخ ۸ 
فوریه ۲۰۲۰ و عدم تســویه باشــگاه در مدت زمان ۴۵ 
روزه، مقتضی است تا محرومیت تیم ماشین سازی تبریز 
از ثبــت قرارداد بازیکنان جدید (داخلی و بین المللی) 
از ابتدای شــروع اولین پنجره نقــل و انتقالات آتی به 
مدت ســه پنجره نقل و انتقالات متوالی اعمال شود و 
نامه رســمی سازمان لیگ فوتبال درباره تأیید و اعمال 
محرومیت باشگاه ماشین سازی تبریز برای انعکاس به 

فیفا به فدراسیون فوتبال ارسال شود.

ادامه از صفحه اول

مدیران باشگاه ها به دنبال رفتار 
پوپولیستی نباشند

ضمــن اینکه باید به این نکته نیز توجه کرد که 
اگر لیگ سال جاری صرفا با معرفی چهار نماینده 
ایران به لیگ قهرمانان آســیا به پایان برسد، طبعا 
حــق تیم های پنجم تا هشــتم خورده می شــود؛ 
چون ســه تیم پایین تر فاصله امتیازی بسیار کمی 
با تیم های دوم تا چهارم دارند و درست نیست که 
چنین رفتاری با دیگر تیم ها شود؛ اما اگر بر اساس 
همین جدول فعلی قهرمان و دیگر رتبه های تیمی 
معرفی شــود، کســی ضرر نکرده؛ چون با همین 
تعداد مســاوی مسابقات است که رتبه ها معرفی 
شده است. هرچند باید یکی، دو بازی عقب افتاده 
لیگ برگزار شــود تا تعداد بازی های برگزارشــده 
همه تیم ها مساوی شود. آن طور که من می دانم، 
انگلیــس و آلمــان به این نتیجه رســیدند که اگر 
لیگ نیمه کاره اعلام شد، قهرمان و دیگر رتبه های 
تیم ها بر اساس جدول فعلی معرفی و لحاظ شود 
تا کسی معترض نشــود. امیدوارم سازمان لیگ و 
فدراســیون فوتبال تصمیمی احساســی نگیرند؛ 
چون در حال حاضر فوتبال ما شرایط خاصی دارد و 
نباید الکی به مشکل و بحران جدیدی دامن بزنیم. 
سه مورد از چهار قانون پیشنهادی، قهرمان لیگ را 
مشــخص کرده و خیلی بهتر است که دموکراسی 
را از الان تمریــن کنیــم تا در مجامــع بین المللی 
نیز رفتار درســت تر و بهتری داشــته باشیم. وقتی 
برنامه ریزی اختصاصی و مدونی نداریم؛ پس بهتر 
است از الگوی دیگر کشورها در این زمینه استفاده 

کنیم.

IOC با اعلام رسمی
 بازی های المپیک و پارالمپیک 

توکیو به تعویق افتاد
بــا اعلام رســمی کمیته بین المللــی المپیک  �

مسابقات المپیک و پارالمپیک توکیو در پی شیوع 
ویروس کرونا به تعویق افتــاد. کمیته بین المللی 
المپیــک (IOC) روز سه شــنبه رســما با انتشــار 
بیانیــه ای اعلام کرد که بازی هــای المپیک توکیو 
که قرار بود تابســتان ســال جاری برگزار شود، به 
خاطر شــیوع ویروس کرونا و نگرانی کشــورهای 
مختلف به تعویق افتاده است. این تصمیم شامل 
حال بازی های پارالمپیک توکیو هم می شــود. در 
 IOC این بیانیه آمده است که توماس باخ، رئیس
به همراه شــینزو آبه، نخست وزیر ژاپن، جلسه ای 
را در این باره برگزار کــرده و تصمیمات لازم گرفته 
شده است. طبق اعلام IOC مقرر شد این بازی ها 
حدود یک ســال به تعویق بیفتد؛ ولی نباید دیرتر 
 IOC از تابستان ســال ۲۰۲۱ برگزار شود. در بیانیه
هنوز تاریخ جدید تعیین نشــده است؛ اما روزنامه 
AS اســپانیا مدعی شد این بازی ها در روزهای ۲۴ 
جولای تا ۹ آگوست ۲۰۲۱ میلادی (۲ تا ۱۸ مرداد 
۱۴۰۰) برگزار خواهد شــد. در جلسات برگزارشده 
ایــن موضوع مطرح شــده اســت کــه بازی های 
المپیــک توکیو می تواند در این شــرایط ســخت 
و دشــوار پرتو امیدی در جهان بگشــاید و تابش 
المپیک می تواند نوری برای انتهای این تونل باشد. 
همچنین مقرر شد تا این بازی ها (حتی در صورت 
برگزاری در ســال ۲۰۲۱)  نام المپیک و پارالمپیک 
توکیو ۲۰۲۰ را حفظ کند. این در حالی است که در 
دو روز گذشــته کشــورهای کانادا و استرالیا اعلام 
کرده بودند در صورت برگزاری المپیک در تابستان 
۲۰۲۰ در این بازی ها شرکت نمی کنند. گفتنی است 
کشــور ایران هم در نامه ای به کمیته بین المللی 
المپیــک خواهــان تعویق این بازی ها شــده بود. 
البته شــب گذشــته کمیته بین المللی المپیک در 
نامه ای رســمی بــه کمیته ملی المپیــک ایران و 
دیگر کشــورها درباره تغییر زمان بازی های ۲۰۲۰ 
در توکیــو توضیحاتی ارائه داد. «جــان مکلود»، 
مدیر همبســتگی المپیک و ارتباطات بین المللی 
کمیته های ملــی المپیک، در نامه ای رســمی به 
کمیته ملی المپیک ایران نوشت: «از زمان آخرین 
ارتباط ما با شــما، متأســفانه انتشار ویروس کرونا 
ســرعت بیشتری در سراســر جهان گرفته است و 
به تبع آن کشــورها و ورزشــکاران بیشتری تحت 
فشار قرار گرفته اند. این موضوع بین رئیس کمیته 
بین المللی المپیک و نخست وزیر ژاپن، آقای شینزو 
آبه مورد بحث قــرار گرفت و نتیجه این گفت وگو 
به تعویق انداختن بازی های المپیک به سال آینده، 
البته با شــرط برگزاری تا تابستان ۲۰۲۱ شد و این 
موضوع بلافاصله از ســوی هیئت اجرائی نیز به 
تصویب رســید. اگرچه این تصمیم امری مسلم و 
اجتناب ناپذیر در شــرایط حاد و فوق العاده کنونی 
بوده است؛ ولی ما همچنان با همبستگی و تلاش 
برای دستیابی به هدف خود درباره این جابه جایی، 
ادامه خواهیم داد و ســازگاری لازم در راســتای 
اهداف و برنامه های بازی های المپیک و همچنین 
مســابقات انتخابی را خواهیم داشت. ما در اسرع 
وقت با همه ذی نفعان تماس خواهیم داشــت تا 
از پیشــرفت و توســعه برنامه های لازم برای این 
تغییر اطمینان حاصل کنیــم. مجددا از همکاری 
و حمایت شما در این مقطع زمانی حساس تشکر 
می کنم و امیدوارم با همراهی شــما برنامه جدید 

بازی ها را به پیش برانیم». 

المپیک

اگر شــیوع گسترده  ســپهر خرمی: 
ویروس کرونا نبــود، عصر فردا تیم 
ملی فوتبــال ایران بایــد در ادامه 
مســابقات انتخابی راهیابی به جام 
هنگ کنگ  مقابل  قطر   ۲۰۲۲ جهانی 
می گرفت؛  قرار  آزادی  ورزشگاه  در 
دیداری کــه برای تیــم ملی ایران 
جدای از حساســیت کســب ســه 
دیگری  دستاورد  می توانست  امتیاز 
«ادامه  هــم داشــته باشــد و آن 
حضــور زنان در ورزشــگاه» بود که 
فعلا به خاطر ویروس کرونا میســر 
نشــد. یکی از فعــالان حقوق زنان 
در موضــوع هموارشــدن حضــور 
زنان از گزینشــی به حالت عمومی، 
پروانه سلحشــوری، نماینده تهران 
مجلس شورای اسلامی است. خانم 
سلحشوری از جمله کسانی بود که در 
این راه گام های مفیدی را برداشت 
و در کنار تأکیــد فیفا، تلاش های او 

و دیگر فعالان حقوق زنان بــود که در ابتدا راه برای 
حضور زنان در ورزشگاه آزادی در مسابقات ایران در 
جام جهانی ۲۰۱۸ باز شد و بعد، زنان توانستند شش 
جایگاه ورزشــگاه آزادی را برای دیدار با کامبوج در 
اختیار داشته باشند تا یک مسابقه فوتبال را از نزدیک 
تماشــا کنند؛ اما نماینده استان تهران در گفت وگو با 
«شــرق» این ســکوهای محدود و اندک را هم برای 
زنان کافــی نمی داند و معتقد اســت باید روزی فرا 
برسد که برای بلیت فروشــی جنسیت مطرح نباشد 
و زنان بتوانند هر کجای ورزشــگاه که تمایل داشتند، 
همانند مردها بلیت را خریداری کنند و به ورزشــگاه 
بیایند. سلحشــوری در ادامه معتقد اســت البته که 
فشــار فیفا و درگذشت ســحر خدایاری در این امر 
و آزادشــدن حضور زنان نقش بســزایی داشته؛ اما 

تلاش ها در داخل را هم نباید نادیده گرفت.
  خانم سلحشوری، اگر ویروس کرونا نبود، عصر  �

فردا تیم ملی فوتبــال ایران در ادامه مرحله اول 
انتخابی صعود به جام جهانی در ورزشگاه آزادی 
به مصــاف هنگ کنگ می رفت و احتمالا زنان یک 
بار دیگر می توانستند به ورزشگاه بیایند. در ابتدا 
ســری به بازی با کامبوج بزنیم و بفرمایید فرایند 
حضور زنان در ورزشــگاه چطور بعد از نزدیک به 

۴۰ سال شکسته شد؟
خدمت شما عرض کنم که ما جلسات متعددی را 
در این زمینه با مسئولان امر برگزار کردیم و این پروسه 
چهار سال زمان برد؛ اما نقش فیفا بسیار تعیین کننده 
بود. همان طور که می دانید، تا زور بالای سر ما نباشد، 
کاری پیش نمی رود. رئیس فدراسیون جهانی فوتبال 
خواســتار این شــده بود تا زنان بتوانند همانند مردان 
در ورزشــگاه تیم مورد علاقه شان را تشویق کنند. این 
امر در گام نخســت با بازی ایران و کامبوج میسر شد 
و امیدوارم که به زودی اتفاقات بهتری هم رخ بدهد.

  بعد از برگزاری دیدار ایران و کامبوج بسیاری  �
عقیده داشــتند که سکوهای تخصیص یافته برای 
زنان، کافــی نبوده و البتــه اینفانتینو هم در نامه  
آخر در واقع با حالتی ناراحت و با انتقاد از حسن 
روحانی اعلام کرده بــود که گام های بعدی برای 
حضــور هرچه پرشــورتر زنان در فوتبــال ایران 
برداشته نشده و همچنین زنان باید در مسابقات 
لیگ نیز حضور یابند. در این راستا آیا اصلا اقدامی 

انجام شد؟
راضــی  شــخصا  مــن 
تا  کــه فقط چهــار  نبودم 
زنان در  برای  شش ســکو 
اختصاص  کامبوج  با  بازی 
بــازی  ایــن  شــود.  داده 
نبود و حتما  خیلی مهمی 
بــه خاطــر دارید کــه اکثر 

ســکوهای ورزشــگاه آزادی خالی بود و دوســتان 
می توانستند ســکوهای بیشــتری را برای دختران 
علاقه منــد باز کنند؛ ضمن اینکه باید ما به ســمت 
مســیری حرکت کنیم که در ســایت بلیت فروشی 
اصلا بحث جنسیت مطرح نباشد و هر کسی (پسر 
و دختــر، مرد و زن) بر اســاس تمایل و علاقه خود 
مانند بلیت فروشــی ســینما بتواند بلیت ورزشگاه 
را بنــا به صندلــی دلخواهش خریــداری کند. این 
موضــوع یعنی حضور زنان در ورزشــگاه یک حق 
انســانی برای زنان ما اســت و ما نباید آن را سلب 
کنیم. ضمن اینکه بعد از دیدار با کامبوج، در داخل، 
جلسه ویژه ای برگزار نشــد که ما بتوانیم مطالبات 

بیشتری را از دولت و وزارت ورزش طلب کنیم.
  در دولــت روحانی آیا واقعــا اراده ای برای  �

حضور هرچه بیشــتر زنان در ورزشگاه های کشور 
وجود داشــت؟ چون این طور به نظر می رسد که 

اگر فشار و دستور فیفا نبود، این اتفاق باز هم رخ 
نمی داد و به تعویق می افتاد.

در هر صورت در داخل، مــا خیلی تلاش کردیم و 
به جرئت می توانم بگویم یکی از مطالبات چهارساله 
ما در مجلس احقاق حقوق زنان برای حضور فعال 
در ورزش بــود که تــا حدودی هم به این خواســته 
رســیدیم، فقط فشــار فیفا و به قول شــما دســتور 
نهادهای بین المللی نبود. جلســات و نشســت های 
تا بسیاری  برگزار شد  زیادی 
قانع شــوند که قرار نیست 
اتفاق بدی  زنــان  با حضور 
این موضوع  البته  رخ دهد. 
بایــد خاطرنشــان  را هــم 
کنم که بســیاری در همین 
داخــل انگ هــای زیادی به 
ما زدنــد که چــرا در زمین 
دشــمن بازی می کنید و آیا دغدغــه جوانان حضور 
در ورزشگاه اســت؟ اما در هر صورت این مطالبه ای 
بود که باید روزی محقق می شــد و ما نمی توانستیم 
پشــت گوش بیندازیم. درباره ســؤال شــما نیز باید 
عــرض کنم که ریاســت جمهوری در ایران یک نماد 
اســت و نمی تواند انفرادی تصمیمــی را اتخاذ کند. 
در بحث «مدیریت ویروس کرونا» نیز ثابت شــد که 
ریاست جمهوری قدرت خاصی ندارد و نمی تواند هر 
آنچه را که می خواهد، اجرائی کند. ورزش در کشور 
ما نیز درگیر بازی های سیاســی است و آن قدر داد و 
فریاد شــد که شــاید تا همین جا هم شاهکار صورت 

گرفته است.
اما اجــازه دهید موضوع دیگــری را هم خدمت 
شما عرض کنم. درگذشت ســحر خدایاری که یکی 
از دختــران علاقه منــد به حضور در ورزشــگاه بود، 
نیز تأثیر بســزایی داشــت تا موضوع حضور زنان در 

ورزشــگاه با تســهیل بیشــتری به 
پیش برود. در هر صورت جهانِ پس 
از کرونا بــه طور حتــم یک جهان 
واقعی تر خواهد شــد و برای ایران 
دو حالــت پیــش رو اســت؛ یا فضا 
بسته تر می شود یا بسیاری از مسائل 
و محدودیت هایی که وجود داشت، 

برداشته می شود.
� با توجه به اینکه شــما گفتید بعد 
از دیدار تیم ملی ایــران با کامبوج 
جلســه خاصی درباره حضور بیشتر 
زنان در ورزشــگاه رخ نداده، طبعا 
تصــور می کنیــد که بعد از شــروع 
برای  باید  دوباره  فوتبال،  مسابقات 
همین چهار ســکو هم رایزنی کرد و 
باز هم باید برای رؤیایی که به طور 

کامل محقق نشده، تلاش کرد؟
اصولا مــا مردم اهل پنهان کاری 
هستیم و بســیاری از موضوعات را 
به زیر پوست شهر می بریم. به نظرم 
در فردای پس از نابودی کرونا باید شــفاف تر از قبل 
رفتار کنیــم. این مجلس که تقریبا به پایان رســیده؛ 
اما امیدوارم دوســتان در مجلس آتی از حداقل حق 
انسانی زنان دفاع و آن را مطالبه کنند و طوری نشود 
که هرچه رشــته کردیم، پنبه شــود و دوبــاره روز از 
نو و روزی از نو. متأســفانه دوستان اصولگرا برخی 
پیش فرض ها را اشــتباه تعریــف می کنند و با همین 
پیش فــرض اشــتباه، نتایج غیرمنطقی نیز مســتدل 
می شود. در کشــور ما باید یک سری تابوهایی که به 
غلط تعریف شده، شکسته شود. ما نباید حق انسانی 
را از مــردم بگیریم. ایــران در حال حاضر یک جامعه  
است که جوانانش به جای شادی و نشاط به سمت 

مواد مخدر می روند.
  شــما یکی از افرادی بودید کــه بازی ایران و  �

کامبوج را از نزدیک تماشا کردید. احساس تان از 
اینکه توانستید برای اولین بار یک مسابقه فوتبال 

را از نزدیک تماشا کنید، چه بود؟
حــس فوق العاده ای بــود. البته از ســن من که 
گذشــته و این تلاش برای فرزنــدان و جوانان عصر 
حاضر انجام شــد؛ اما واقعا حسرت خوردم از اینکه 
اجازه ندادند ســکوهای بیشــتری در اختیار دختران 
ایرانی قرار بگیرد. دختران ما در این ۴۰ ســال خیلی 
حســرت خوردند. شــما ببینیــد عربســتان هم این 
موضوع را برای اولین بار حل کرد؛ چون یک خواسته 
مدنی است و ما نباید با نگاه امنیتی به موضوع نگاه 
کنیــم. در ایران، خانواده ها بایــد بتوانند با آرامش و 
براســاس حق انســانی بلیت بخرند و به ورزشــگاه 
بروند. ما باید این مســئله را بفهمیم؛ همان طور که 
مــردم می توانند در ســینما بلیت بخرنــد و فیلم را 
در ســالن سینما تماشــا کنند، می توان بدون مشکل 
فوتبال را هم در ورزشــگاه تماشا کرد. ما نباید چنین 

موضوعاتی را به مردم تحمیل کنیم.

تیم ملی ایران قرار بود طبق برنامه قبلی فردا در ورزشگاه آزادی میزبان 
هنگ کنگ باشــد تا به مسیر ســختش در راه رسیدن به جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطــر ادامه دهد؛ اما این قرار قبلی را کروناویــروس به هم زد تا فوتبال در 
ایران مثل بســیاری از جاهــای دیگر در دنیا در صف انتظــار قرار بگیرد. با 
وجود برهم خوردن ایــن بازی و به تعویق افتادنش، خود این بازی اهمیت 
چندان زیادی برای فوتبالی ها نداشــت (نــدارد)؛ گو اینکه خیلی ها منتظر 
بودند تا اولین دســتپخت دراگان اسکوچیچ، ســرمربی جدید را برای تیم 
ملی بچشــند؛ ولی آنچه بیش از موارد فوتبالی برای جامعه ایرانی در این 
بازی اهمیت داشــت، حضور دوباره زنان در ورزشگاه بود؛ اتفاقی که برای 
اولین بار مهر ســال پیش در همین مرحله از رقابت ها رقم خورد و بسیاری 
از دختران فوتبال دوســت ایرانی منتظر بودند تا با باز شــدن دوباره درهای 
آزادی به رویشان بتوانند آزادانه با خرید بلیت راهی ورزشگاه شوند و بازی 
ملی پوشان را از نزدیک ببینند. شاید نه تنها دل سردار آزمون که در استوری 
اینستاگرامش برای فوتبال ملی تنگ شده بود؛ بلکه دل بسیاری از مدافعان 
حقوق اجتماعی هم برای این بازی تنگ شده بود؛ دیداری که می توانست 
این بــار به  طور جدی تری رویکرد مســئولان ورزش ایران به حضور زنان در 

ورزشگاه را در بوته آزمایش قرار دهد.
از اسفند ۱۳۹۶ تا مهر ۱۳۹۸

پروســه حضور غیرگزینشــی زنان ایرانی در ورزشگاه برای تماشای یک 
بــازی فوتبال در یک بازه زمانی تقریبا دو ســاله شــکل گرفت و به صورت 
نصفه و نیمه ای به اجرا درآمد. شروعش با حضور جانی اینفانتینو در ایران 
و دیدار کوتاهش با حســن روحانی در فرودگاه امام خمینی شــکل گرفت. 
رئیس فدراسیون جهانی فوتبال ۱۰ اسفند ۱۳۹۶ به ایران سفر کرد تا علاوه 
 بر دیدار با رئیس جمهــوری، با مقامات فدراســیون فوتبال بعد از صعود 
ایران به جام جهانی روســیه گفت وگو کند؛ اما اینفانتینو در دیدار کوتاهی 
که با حســن روحانی داشت، حرف آخر را همان اول زد و به موضوع ورود 
زنان به ورزشــگاه ها در ایران اشاره ای مستقیم کرد: «تیم ملی فوتبال ایران 
قدرت فوق العاده ای در آســیا دارد و اصلا جای تعجب نیست که به عنوان 
دومین تیم در دنیا جواز حضور در روســیه را گرفته است. همه تماشاگران 
و هواداران فوتبال باید این حق  را در ایران داشته باشند که بتوانند تیم شان 
را از نزدیک در ورزشــگاه ها تشــویق کنند و این موضوع قطعا از ســوی ما 
پیگیری خواهد شد». در جلسه یادشــده، حسن روحانی به اینفانتینو قول 
می دهد موضوع ورود زنان به ورزشــگاه ها را پیگیری و مســیر را هموارتر 
کند. رئیس فیفا هم با فکر اینکه دستاورد مهمی از سفر به ایران به دست 
آورد، راهی زوریخ در ســوئیس شــد تا از ماحصل ســفرش به ایران برای 
همکارانش بگوید. این قول دادن حسن روحانی تبدیل به سوژه ای مهم در 
فضای رســانه ای اروپا شــد و هر روز در هر گوشه و کناری به آن گریزی زده 
می شــد. اگرچه در یکی، دو نوبت دفتر ریاست جمهوری ایران چنین قراری 
را تکذیب کرد؛ ولی بعدها مشــخص شــد اینفانتینو حرف های روحانی را 

حسابی به ذهن سپرده است. پرده اول حضور زنان ایرانی در ورزشگاه بعد 
از آن دیــدار به فینال لیگ قهرمانان آســیا برمی گشــت؛ جایی که قرار بود 
پرسپولیس در دیدار برگشت فینال لیگ قهرمانان آسیا میزبان کاشیما باشد. 
این دیدار فرصت مناســبی برای فیفا و مســئولان فوتبال ایران بود تا نشان 
دهند چقدر در این زمینه پیشــرفت کرده اند؛ اما مسئولان ایرانی سریع ترین 
راه را انتخاب و از طریق گزینش یک سکو را به زنان در ورزشگاه اختصاص 
دادند تا به مســئولان فیفا و در رأس آن اینفانتینو نشــان دهند به قول شان 
عمل کرده انــد. اینفانتینو که به تهران آمده بــود، در «نمایش مصنوعی» 
طرف ایرانی شرکت کرد. آبان ۱۳۹۷ و کمی پیش از شروع بازی، مهدی تاج 
که آن  روزها هنوز قلبش به او نگفته بود استعفایش را بنویسد و از ریاست 
فدراســیون فوتبال ایران برود، دست اینفانتینو را گرفت و تا پای سکوهایی 
که دختران ایرانی حضور داشــتند، برد. مهدی می خواست به جانی نشان 
دهد مقدمات حضور زنان در ورزشگاه فراهم شده است. اینفانتینو اگرچه 
از تعداد بسیار اندک زنان در ورزشگاه شاکی شده بود؛ ولی آن را مقدمه ای 
بر حضور گسترده تر آنها در آینده دانست؛ غافل از اینکه آن حضور فقط یک 

نمایش بود و بس.
قریب به یک ســال بعد از آن بود کــه «دوزاری» فیفا بالاخره افتاد. ۳۱ 
خرداد ۱۳۹۸ ایران و ســوریه در دیداری دوســتانه در ورزشــگاه آزادی به 
مصاف هم رفتند؛ ولی با وجود وعده های قبلی هیچ خبری از حضور زنان 
ایرانی در ورزشگاه نبود. همان اتفاق کافی بود تا این بار اینفانتینو تعارف را 
کنار بگذارد و از درِ تهدید با طرف ایرانی و شخص مهدی تاج حرف بزند. او 
با فرستادن نامه ای با این مضمون که «رئیس جمهور به قولش وفا نکرد!» 
به شدت از خلف وعده طرف ایرانی در ماجرای ورود زنان به ورزشگاه گلایه 
کرد. اتفاقــا بعد از آن نامه بود که موضوع تعلیق فوتبال ایران به شــکل 
جدی تری در رســانه ها مطرح شد. فشارهای فیفا از یک سو و انجمن های 
دفاع از حقوق زنان از ســوی دیگر کار را به جایی رســاند که فیفا به طور 
رسمی به فدراســیون فوتبال ایران هشدار داد اگر درهای آزادی را به روی 
دختران ایرانی باز نکند، باید منتظر عواقب ســخت این تصمیم هم باشد. 
کمی بعد از آن نامه هم که مرگ سحر خدایاری، دختری که طرفدار باشگاه 
استقلال بود و مانع از ورودش به ورزشگاه شده بودند، مزید بر علت شد تا 

راه بر هر بهانه ای بسته شود.
آزادی بدون گزینش

همه آن اتفاقات دســت  به  دســت هم داد تا بالاخره روز ۱۸ مهر سال 
گذشــته اتفاقی تاریخی رقــم بخورد و زنان برای اولین بــار بعد از نزدیک 
به ۴۰ ســال بتوانند راهی ورزشگاه شــوند؛ آن هم با خریدن بلیت و بدون 
گزینــش! تیم ملی در آن روز و در چارچوب بازی های انتخابی جام جهانی 
میزبــان تیم کامبوج بود؛ تیمی نه چندان سرشــناس و قدرتمند. با این حال 
توجه رســانه ها به آن دیدار بسیار بیشــتر از بقیه بازی ها بود؛ چون نگاه ها 
متوجه پنج ســکویی شــده بود که از پیش، زنان مشــتاق بلیتش را تهیه 

کرده بودند و خودشــان را به ورزشگاه رسانده بودند. برای ورزشگاهی که 
نزدیــک به ۷۸ هزار نفر گنجایش دارد، حضور نزدیک به چهار هزار هوادار 
زن ناچیــز بود؛ ولی برای کشــوری که برای اولین بار بعــد از نزدیک به ۴۰ 
ســال به زنانش اجازه داده بود بلیت تهیه کنند و به ورزشگاه بروند، اتفاق 
مهمی بود. دیگر ایران در رســانه های دنیا «تنها» کشوری که زنانش را به 
ورزشــگاه راه نمی داد، نبود. آن روز اتفاقی تاریخی شد؛ ولی باز هم کمی و 
کاستی ها وجود داشت؛ نبود برنامه ریزی برای حضور بیشتر زنان، جداسازی 
محوطه ها و نبودن کنــار دیگر اعضای خانواده نشــان می داد هنوز همه  
چیز تمام و کمال اجرا نشــده؛ ولی اجرای ناقص آن حضور، روز ۱۸ مهر را 
تاریخی کرد. از آن زمان به بعد هر روز خبری منتشــر می شد که قرار است 
نگرشــی جدی در نحوه حضور زنان در ورزشگاه اجرا شود؛ ولی هر بار که 
روزها به جلوتر می رفتند، مشخص می شد نگرش هنوز تغییر زیادی نکرده 
اســت. اگرچه شــایعه شد که زنان قرار اســت برای بازی های لیگ هم به 
ورزشــگاه بروند؛ ولی خیلی زود مشخص شــد فعلا از این خبرها نیست و 

همه چیز معطوف به بازی های ملی است.
درواقع مســئولان ایرانی به این نتیجه رسیده بودند که حضور زنان در 
ورزشــگاه فقط مربوط به بازی های ملی و آن هم بازی هایی است که قرار 
است در ورزشــگاه آزادی برگزار شــود. معنی اش می شد اینکه نه خبری 
از حضور زنان در بازی های باشــگاهی اســت و نه شهری به غیر از تهران 

می تواند برای بازی های فوتبال، زنان را به ورزشگاه راه دهد.
تهدیدهای مجدد فیفا

این دستورالعمل ها به شدت از سوی مسئولان ایرانی پیگیری می شد تا 
همین یکی، دو ماه پیش دوباره مشخص شد فیفا دست به کار شده و از آن 
نامه های تهدیدآمیز معروفش برای فدراسیون فوتبال ایران نوشته؛ نامه ای 
کــه این بار مضمونش نه حضور زنان در بازی های ملی؛ بلکه حضور زنان 
در ورزشــگاه برای همه دیدارهای فوتبال در سطح باشگاهی بود. عمل به 
اجرای این دســتور هم آن قدر مشــمول گذر زمان شد که می گفتند از لیگ 
جدید کاری می کنند تا بخشی از ورزشگاه ها برای حضور زنان در بازی های 
لیگ مهیا شــود؛ امــا تا آن زمان هنوز ایران قرار بــود در بازی های ملی در 
ورزشــگاه آزادی از زنان میزبانی کند. اولینش همین بازی با هنگ کنگ بود 
که قرار بود مثل فردا برگزار شود. دیداری که از پیش، مسئولان ایرانی وعده 
داده بودند تعداد بیشــتری از زنان را به ورزشگاه راه می دهند تا رفته رفته 
همه چیز در این زمینه حل وفصل شود. در  حالی که رؤیا برای حضور بیشتر 
زنان در ورزشــگاه می رفت تا محقق شود، ویروسی از راه رسید و این رؤیا را 
پشت درهای آزادی کاشت. شاید خیلی ها بازی نه چندان با اهمیت ایران – 
هنگ کنگ در مرحله انتخابی جام جهانی را که قرار بود فردا برگزار شود، به 
یاد نیاورند؛ ولی اشتیاق حضور زنان در ورزشگاه برای دومین بار به صورت 
رســمی بعد از نزدیک به ۴۰ سال، موضوعی نیســت که به این راحتی ها 

فراموش شود. البته اگر کرونا، تحریم و برخی تعصب ها  بگذارند.

پروانه سلحشوری در گفت وگو با «شرق»:

ورود زنان به ورزشگاه حق مدنی است، نه امنیتی

رؤیاى جامانده پشت درهاى آزادى


